
Nič, kar je bilo ustvarjenega, nam ne sme biti tako sveto, da ne bi moglo biti 
preseženo in da se ne bi umaknilo tistemu, kar je še bolj napredno, še bolj

svobodno, še bolj človeško
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NASVIDENJE
v partizanski Dragi

Draga z okoliškimi vasmi jc prispevala levji delež v narod- 
noosvobodilni vojni. Prebivalci teh krajev so bili od vsega
začetka z dušo in srcem vdani osvobodilnemu boju.______
Okupator je kmalu začutil, da so mu ti ljudje tujci in da 
ga sovražijo. Ko so sc začele prve partizanske akcije, jc za
čel besneti. Ubijal jc zavedne domačine, požigal vasi, ljudi 
pa ne glede na starost odgnal v taborišča smrti — Rab, Go- 
nars, Rcnicci. Tam so zaradi lakote mnogi umrli, med njimi 
tudi otroci.

Največ hudega so morali pre
trpeti v letu 1942, ko so sovraž
nikove edinice v znani roški 
ofenzivi preplavile te kraje, ki 
so bili do tedaj svobodni. Parti
zanske enote so se morale zara
di velike sovražne premoči 
umakniti. Okupator je znesel 
ves bes nad ubogimi ljudmi. Vr
atin so se pretresljivi prizori: 
Italijani so ubijali, ropali, poži
gali. Žene, otroke, starčke in 
fante in može so naložili na ka
mione in jih odpeljali oropane 
vsega v smrt na Rab in v druga 
taborišča.

Po kapitulaciji Italije so se 
preživeli interniranci vračali na 
opustošenc domove. Bilo je zelo 
hudo, saj niso imeli ničesar za 
preživljanje. Ob podpori parti

zanov in partizanske oblasti so 
se pretolkli skozi življenje v ti
stih težkih časih. S še večjo vne
mo so podpirali narodnoosvobo
dilno gibanje, fantje in možje pa 
so se z orožjem v roki borili za 
svobodo ožje in širše domovine. 
Mnogi so v boju s sovražnikom 
in domačimi izdajalci omagali.

Dragarske vasi so bile od leta 
1943 naprej svobodne. Tu jc bil 
sedež Ribniško - notranjskega 
okrožja. Tu so bili sedeži neka
terih rajonskih odborov itd. V 
dragarskih vaseh so se križala 
številna pota partizanov v Belo 
krajino, na Primorsko in dru
gam. Prav tako kot v Beli kra
jini in drugih osvobojenih ozem
ljih je tudi tukaj plalo svobodno 
življenje. Imeli so ljudsko ob-

Partizanska vasica Draga bo jutri sprejela številne goste, 
borce in aktiviste Ribniško-notranjskega okrožja

Seja ObLO Ribnica
Ribnica, 31. avgusta. — Danes 

je bila v Ribnici skupna seja 
obeh zborov ObLO Ribnica. 
Dnevni red je bil obširen. Naj
prej so razpravljali o pripravah 
»a Ribniški festival. Festival bo 
velika in pomembna prireditev 

Ribniško dolino. Zato so se 
® tem pogovorili tudi na seji 
ljudskega odbora. Potem so raz
pravljali in sklepali o priklju
čitvi Loškega potoka k občini 
Ribnica.

V nadaljevanju seje so raz
pravljali in sklepali o ustano
vitvi pedagoškega centra, ime
novali člane upravnega odbora 
gozdnega sklada občine Ribnica, 
sprejeli odlok o ukinitvi Raču
novodskega centra Ribnica. Ime
novali so tudi člane upravnega 
®dbora Ljudske univerze in po- 
trdili pravila, izvolili komisijo 
*a reševanje prošenj za vrnitev 
. Plenjenega premoženja, spre
jeli odlok o hišnem redu, odlok 
° minimalnih agrotehničnih 
■srepih v občini, odobrili neka-
16,0 garancije itd. O seji bomo

last, katere predstavnike so iz
volili na demokratičen način.

Osvoboditev naše domovine je 
tudi v te oddaljene kraje prine
sla napredek. V Podpreski Ima
jo podjetje »Jelka«, ki zaposluje 
večje število ljudi. V obnovljene 
vasi so napeljali elektriko. V 
Dragi so zgradili velike hleve, 
ki so polni lepe živine. Kmetij
sko gozdarsko posestvo, ki ima 
v Podpreski svojo upravo, je ve
liko storilo za napredek teh kra
jev. Napredek je opazen tudi na, 
vseh drugih področjih.

Partizanska Draga bo 3. sep
tembra spet sprejela svoje stare 
prijatelje — borce in aktiviste, 
ki so se v letih NOV zadrževali 
in uživali gostoljubje teh dobrih 
ljudi. Po dolgih letih se bodo 
srečali stari znanci in obujali 
spomine na nekdanje težke dni.

3. septembra, bo v Dragi pro
slava 20-letnice revolucije ko
čevske občine. Tega dne bodo 
prišli v Drago poleg bivših bor
cev in aktivistov tudi prebivalci 
iz kočevske, ribniške, čabranske 
občine in iz Notranjske.

Osrednja proslava bo v Dragi. • 
Tu bo tudi odkrit spomenik kot 
simbol upora tamkajšnjih prebi
valcev proti okupatorju. Prebi
valcem partizanske Drage in 
okoliških vasi naše iskrene če
stitke ob velikem jubileju. 3. sep
tembra nasvidenje v Dragi!

obširneje poročali v prihodnji 
številki.

Rimske izkopanine 
na Dolenjskem

Na nekem posestvu v Veliki 
vasi pri Leskovcu na Dolenj
skem so pred dvema letoma ri
golali zemljišče za sadovnjak. 
Ob rigolanju pa so plugi začeli 
iz zemlje metati kose opeke, gli
naste cevi in razne glinaste sko
delice. Gospodar je vse te stva
ri zložil ob sadovnjaku. Tja je 
prišla pred kratkim ekipa, ki 
raziskuje nekdanjo rimsko utrd
bo Neviodunum (Drnovo). Začeli 
so izkopavati novo rimsko naj
dišče. Kmalu so odkopali peč za 
žganje gline. Poleg peči so od
krili tudi skladišče za ilovnate 
cevi. Se danes so naložene tako, 
kot so jih naložili v skladišče 
Rimljani. Poleg najnovejšega 
zgodovinsko zanimivega rimske
ga najdišča je arheološka sku
pina odkopala tudi nekaj gro
bov.

Prebivalci v dragarskih vaseh so med vojno veliko prestali. 
Veliko je bilo požganih domov, marsikdo se ni vrnil iz inter
nacije. Na sliki: staro in novo na Travi. (Foto ing. L. Čampa)

Pred noiim 
šolskim lelom

Kmalu, že čez nekaj dni, se 
bodo zopet na široko odprla šol
ska vrata. Učilnice bo napolnil 
vesel smeh šolarjev, ne samo v 
mestih, ampak tudi v vaseh. Za
živele bodo šole, učilnice in te
mačni šolski hodniki bodo po
stali kar nekam bolj svetli. Za
zvonil bo šolski zvonec in klical 
mladi drobiž k pouku.

Začetek novega šolskega leta 
je pač tak, kot je bil vsak za
četek doslej. Učitelji in profe
sorji so se vrnili s počitnic, pa 
tudi zadnji pionirji so se že vr
nili iz kolonij. Eni in drugi so si 
med počitnicami nabrali novih 
moči, tako da bodo v novo šol
sko leto stopili spočiti in okrep
ljeni. Seveda pa imajo s šolo še 
največ skrbi starši z nakupom 
šolskih knjig, zvezkov in ostale 
opreme za šolarje. No, učbeniki 
sedaj niti niso več tak problem, 
kot so bili še lansko leto: dovolj 
jih je in niti predragi niso.

Še večji problem imajo šole s 
pomanjkanjem učnih moči. Teh 
ponekod kar ni dovolj, tako da 
bodo morali uporabiti absolven
te gimnazij — če jih bo dovolj. 
To pa ni problem samo v naših 
krajih, ampak tudi drugod ... 
Potem je tu še vprašanje učil
nic. Število šolskih otrok iz leta 
v leto narašča, učilnice pa po
stajajo pretesne. V Kočevju bo 
ta problem zaenkrat rešen, ker 
bo Bračičeva šola dobila nekaj 
učilnic v bivšem dijaškem domu, 
vendar bo v bližnji perspektivi 
tudi to premalo ...

fg

Pogodbeno sodelovanje KZ Ribnica
Kombajni in žanjice (le-te so 

že precej redke) so za letos 
opravili svoje delo. Le še mo
derne mlatilnice^ ponekod brni
jo po celo dneve, kmetije! in 
kmetijske zadruge pa se že vne
to pripravljajo na novo setev, 
na oranje in vse, kar je s tem 
v zvezi. Seveda, le od temelji
tih priprav je precej odvisna 
tudi bodoča letina.

Tokrat je bila na vrsti ribni
ška zadruga. Z upravnikom sva 
se najprej pogovorila o uspehu ■ 
letošnje žetve. Dejal je, da so 
intenzivne vrste pšenice zelo do
bro obrodile, vendar je marsikje 
prizadejala precej škode toča. 
Pridelek se je sukal okrog 3.600 
do 4.000 kilogramov na hektar. 
V Ribniški dolini se je najbolj 
obnesla pšenica helkorn, ki jo 
nameravajo uporabljati tudi v 
prihodnje. Kmetovalci se zanjo 
precej zanimajo, ker je res do
bra, ni zahtevna in je precej od
porna. Tako so v Dolenji vasi 
pridelali nekje celo 4.300 kilo
gramov na hektar, vendar pa 
posevka ni stolkla toča.

»Kakšni so pa načrti za pri
hodnjo setev?«
»V prihodnjem gospodarskem 

letu,« je dejal upravnik, »bomo 
vključili v kooperacijo 586 he
ktarov zemlje (lansko leto 520 
hektarov). Od tega bomo pose
jali 41 ha žit, ostalo pa bodo 
krmne okopavine.«

Tudi v ribniški zadrugi bodo 
uvedli tri načine pogodbenega 
sodelovanja, vendar o tem ne bi 
podrobneje pisali; razložili smo 
jih že v prejšnji številki. Po
udarili bi le to, da bodo tretjo 
vrste pogodb v glavnem sklepa
la posestva s kmetovalci. To je 
nekaka višja oblika pogodbene
ga sodelovanja. — V zadrugi so 
napravili že tudi plan porabe

umetnih gnojil in sicer bodo po
rabili na vseh površinah 264 ton 
gnojil.

Plan kooperacije v živinoreji 
predvideva 78 glav goveje živi
ne s skupno težo 35 ton ter 945 
prašičev s skupno težo 94 ton. 
Kmetovalcem tudi ne bo treba 
skrbeti, kam in kako bodo pro
dali svoje pridelke, ker jim je 
odkup zadruga zagotovila.

V kratkem bodo pričeli skle-

ZB v Ribnici
V nedeljo, 27. avgusta, je bila 

v Ribnici seja Občinskega od
bora ZB NOV. Razpravljali so o 
pripravah na Ribniški festival in 
v zvezi s tem o odkritju spome
nika padlim borcem v ribniškem 
gradu. Govorili so tudi o udelež
bi nekdanjih borcev in akti
vistov Ribniško - notranjskega 
okrožja ter ostalih borcev na 
veliki partizanski proslavi, ki bo 
3. septembra v Dragi. Proslave 
v Dragi naj bi se udeležilo čim- 
več članov organizacije Zveze 
borcev in ostalih prebivalcev 
Ribniške doline. Na seji so go
vorili tudi o organizacijskih 
vprašanjih in drugem.

pati pogodbe za jesensko setev.' 
Letošnja letina in pa ugodnosti, 
ki jih kmetovalcem nudi zadru
ga pri obdelovanju zemljišč, sta 
zadostno zagotovilo, da pri tem 
ne bodo imeli posebnih težav. 
Vedno bolj spoznavajo, da je le
tina močno odvisna od pravilne 
obdelave zemlje, oranja, sejanja

in gnojenja ter izpolnjevanja 
potrebnih agrotehničnih ukre
pov. Vse to pa jim lahko nudi 
zadruga. Prepričani so, da ne 
bodo stopili v kooperacijo le ti
sti kmetovalci, ki so že letos 
sodelovali, ampak tudi številni 
drugi.

(vec)

Povračilo prevoznih stroškov
V navodilu o izvajanju posa

meznih odredb uredbe o nado
mestilih za potpe in druge stro
ške javnih uslužbencev, katere
ga je izdal sekretariat ZIS za 
splošno upravo, je rečeno:

Sredstva javnega prometa, za 
katera bodo dali nadomestilo za 
prevozne stroške, so tista sred
stva, ki služijo potnikom v med
krajevnem in krajevnem prome
tu kot so železnica, avtobus, tro
lejbus, tramvaj in druga. Nagla- 
šeno je tudi, da so uslužbenci, 
ki bodo dobili nadomestilo za 
prevozne stroške, s temi sredstvi 
tudi honorarni uslužbenci, ki so 
polno zaposleni.

Stroške za prevoz medkrajev
nega javnega prometa bodo na
domestili na osnovi predložene
ga potrdila o kupljeni mesečni 
karti za prevoz in potrdila, da

je karta plačana. V primeru 
upravičene odsotnosti z dela (za
radi bolezni, službenega potova
nja, dopusta itd.) bodo uslužben
cu priznali nadomestilo za pot
ne stroške v medkrajevnem pro
metu tudi za dneve odsotnosti z 
dela, če v smislu tarifnih od
redb za prevoz z ustreznim pre
voznim sredstvom ni bilo mogo
če odpovedati izkoriščanja me
sečne karte za te dni. Kadar iz
korišča uslužbenec za prihod na 
delo in za odhod z njega želez
nico ali ladjo, mu bodo nado
mestili potne stroške v drugem 
razredu vlaka oziroma v dru
gem razredu na ladji. Nadome
stilo prevoznih stroškov s sred
stvi krajevnega javnega prome
ta pripada uslužbencu za število 
dni, v katerih se s temi sredstvi 
vozi na delo ali vrača domov.

Borci, aktivisti, prebivalci Kočevske, 
udeležite se proslave 20-letnice vstaje, 

ki bo v Dragi 3. septembra 1961
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Novi obrati v ribniški občini
Ribniški festival naj bi bil, kot smo že nekajkrat poudarili, 
temeljit pregled dosežkov ribniške komune na vseh področ
jih. Ker naj bi postal iestival vsakoletna prireditev, bo lah
ko tudi služil kot osnova ocenjevanju gospodarskega in druž
benega napredka v enem letu, postal naj bi kažipot za vse 
nadaljnje delo.
Občina Ribnica je predvsem kmetijsko območje, saj se še 
vedno bavi s kmetijstvom 54 odstotkov prebivalstva. V per
spektivnem planu za leta 1961—65 pa so dali precejšen po
udarek predvsem razvoju industrije, obrti, trgovine in go
stinstva, kajti le na ta način jim bo uspelo zaposliti vso 
odvišno delovno silo, ki se bo sprostila v kmetijstvu.

Imeli so nas radi
Bila je aprilska nedelja leta 1942. Prebudili smo se nad 

Prezidom vsi trdi od mraza in lačni. Na Račni gori je bil 
ponekod še sneg. Krenili smo takoj proti jugu. Čakala nas je 
težka in odgovorna naloga; hiteli smo pa tudi zato, da bi se 
čimbolj ugrcli. Kmalu smo naleteli na tri tovariše iz Prezida, 
ki so že tretji dan iskali partizane. Imeli so tudi puškomitra- 
Ijez. Vse tri smo vzeli s seboj, tako da nas je bilo okrog 
trinajst z dvema puškomitraljczoma. Vsi, razen onih treh, 
smo bili doma iz Rakeka in smo pripadali Rakcški četi. Poz
nala nas je vsa Notranjska; imeli smo že precej bogate vojne 
izkušnje, naša odlika pa je bila v tem, da smo bili hitri, 
drzni, hrabri, zviti in med seboj zelo tovariški. Brade so nas 
sicer napravile precej starejše, vendar smo imeli vsi okrog 20 
let in smo bili nekateri že pri vojakih.

Ko smo tisto jutro hiteli proti jugu, smo postajali vse 
bolj zamišljeni in zaskrbljeni. Na Notranjskem smo poznali 
skoraj vsako pot in stezo, tu, kamor smo šli sedaj, pa nismo 
bili še nikoli. Mlado drevje, ki sc je na gosto objemalo z 
vejami, in gosta megla, ki je ležala prav na tleh, sta nam 
napravila korak še bolj negotov. Končno smo se še zgubili; 
imeli smo sicer zemljevid in kompas, a nama nista nič ko
ristila.

Z Martinom sva se oddvojila od tovarišev, sedla na zem
ljo in iz karte brala imena krajev, za katere sva takrat prvič 
slišala: Draga, Podpreska, Cabar, Trava, Kot, Lazeč itd. Po
navljala sva jih, da bi si jih čim bolje zapomnila. Vendar 
nam vse skupaj ni nič pomagalo. Pot smo nadaljevali v upa
nju, da pridemo čim prej do ljudi. Po nekajurnem tavanju 
smo prišli na rob gozda. Pod nami v megli je bila skrita vas. 
Toda v vas ne moremo! Taka je namreč bila direktiva, ki jo 
spoštujemo od dneva, ko smo prišli v partizane. Toda terenski 
delavci nimajo z nami zveze! Naj prekršimo direktivo? Kakšni 
ljudje pa so to? Kako nas bodo sprejeli, morda bodo mislili, 
da smo razbojniki in se nas bodo bali!? Ali je ideja Osvobo
dilne fronte prodrla tudi v te kraje in prevzela ljudi? Ali 
vedo, kdo so partizani in zakaj se bore? S takimi in podob
nimi vprašanji smo si belili glave, ko smo gledali v vas. 
Bali smo se celo, da nam niso sovražno razpoloženi. Končno 
sem odložil puško in ostalo opremo s kapo, vzel samokres in 
bombo in se napotil v vas.

V nekaj minutah sem prišel pred neko samotno hišo. 
Roke sem držal v žepu na samokresu in bombi. Ko so me 
otroci na dvorišču zagledali, so jokaje zbežali v hišo. Žena je 
pričela v strahu drhteti, njen mož pa, ki je sekal na dvorišču 
drva, je prebledel. Razumel sem ju. Vedel sem, da izgledam 
strašen, posebno še s svojo rdečo brado. Da bi jih rešil strahu, 
sem se veselo nasmejal in jim povedal, da sem Slovenec in 
partizan; takoj sem opazil, da sta si oddahnila, čez nekaj časa 
pa celo nasmejala. Povedala sta mi, da se ta vas imenuje 
Novi Kot; kmalu sem se od njiju poslovil, prepričan, da smo 
prišli med ljudi, ki nas imajo radi. Tovariši, ki so me že 
nestrpno pričakovali, so bili z menoj vred veseli te novice. 
Se sonce, je zgledalo, se je veselilo z nami, kajti takoj, ko sem 
se vrnil, je prebilo megleno zaveso in nastal je lep, sončen 
dan.

Ravno sva se z Martinom nekoliko razgledala, ko je P° 
košenici od Kozjega vrha priteklo mlado dekle in vso pot 
jokalo. Takoj smo zaslutili, da se je zgodilo nekaj važnega. 
Vsa v joku nam je povedala, da je od Čabra na Kozji vrh 
pridrlo okrog 200 Italijanov in so morali vsi možje pobegniti 
iz vasi. Povedala nam je tudi, da fašisti grdo ravnajo z žen- 
skami.

Nato je odhitela proti Srednji vasi, mi pa smo pograbili 
orožje in stekli proti Majerju, to je na cesto, ki vodi v Cabar. 
Pred ljudmi se nismo več skrivali... Poldne je bilo menda 
že ura, ko smo šli skozi Novi Kot. Odkar smo bili v partiza
nih, nismo šli podnevi skozi vas, tedaj pa je bilo važno samo 
to, da bi čim prej prišli na cesto. Bili smo kot naelektreni! 
Fašistom se moramo maščevati, smo se zaklinjali... Ljudje, 
ki so nas že od daleč opazili, so nam prinesli kosilo, vendar 
nismo imeli časa, da bi se ustavljali. Nikdar pa ne bom po
zabil njihovih klicev: »Naši fantje, naši fantje!« Ti klici so 
bili tako iskreni in prisrčni, da so mnogim od nas privrele 
solze ginjenosti v oči. Tedaj smo sc pričeli tudi zavedati naše 
pomembne vloge kot narodni buditelji in organizatorji od
pora proti sovražniku v teh krajih.

Na Majer smo prišli v rekordnem času. Postavili smo 
zasedo in neusmiljeno razbili italijansko motorizirano kolono. 
Po boju smo mrtvim fašistom iztrgali iz rok štiri krvave mi
traljeze, 12 pušk, precej municije in drugega potrebnega ma
teriala. Z vsem tem težko obloženi in izmučeni smo prišli v 
Stari Kot. Nikdar ne bi mogel opisati, s kakšnim navduše
njem nas je sprejela vas od najmlajšega do najstarejšega. 
Nič drugega nismo slišali, kot »Naši fantje, naši dragi, zlati 
fantje!« Pred tem srečanjem z nami so skoraj dve uri poslu
šali srdite strele naših mitraljezov in pušk ter eksplozije na
ših bomb. Ko so nas videli vse zdrave in nasmejane z boga
tim plenom na ramah, si niso mogli kaj, da nas ne bi veli
častno pozdravili. •. Teh trenutkov ne bom mogel nikdar

P Naslednji dan so ljudje iz okolice Drage, Novega Kota in 
Starega Kota množično vstopali v partizanske vrste. Na Bri- 
noku pri Lazcu smo formirali Zidanškov bataljon. Navduše
nje ljudi je bilo zelo veliko.

Ne morem tudi mimo tega, kako toplo so nas pozdravljali 
tisto sončno nedeljsko jutro maja 1942 v Travniku, Lazcu, 
Podpreski in Dragi, ko smo na Hribu s tovarišem Martinom 
in ostalimi tovariši likvidirali prvo belogardistično postojan- 
ko. Tedaj so nam prebivalci Drage priredili pravo veselico.

Koliko ljubezni in skrbi so posvetili moji četi ljudje iz 
Trave, Pungrta, Srednje vasi in Črnega potoka! Prebivalci in 
naša četa, to je bila ncrazdružljiva celota. Iz teh dni se tudi 
spominjam, kako pedantno je moj komisar tovariš Jan, sedaj 
generalmajor, rezal svinčnike na polovico in jih delil šolskim 
otrokom. Spominjam se tudi skrbi in strahu učiteljice Nade 
za varnost ljudi in moje čete. Za vso skrb, ki so jo posvečali 
ti preprosti, a dobri ljudje borcem moje čete, jim gre najpri- 
srčnejša zahvala.

Občudoval sem ljudi iz okolice Drage med NOB. Koliko 
slovenskega ponosa je bilo v njih! Fašisti so jim požgali do
move, njih pa so kot živino vozili po dolini Cabranke v Ita
lijo, v smrt. Večkrat sem sc nemočen znašel v njihovi bližini 
in lahko sem videl vse njihovo trpljenje, pa tudi ponos, s 
katerim so prenašali gorje. Zavedal sem se, da jim tega ne 
more nihče vzeti, da jih ne more nihče streti!

Ko te dni proslavljajo ljudje iz okolice Drage svoj praz
nik, se v imenu vseh preživelih borcev Kočevskega bataljona 
najtopleje zahvaljujem za njihovo ljubezen med NOB in jim 
želim še veliko sreče in uspehov pri graditvi naše socialistične 
domovine Jugoslavije.

Podpolkovnik. Franc Bombač-Zorko

Slikar
Veljko Oražem

V nedeljo, 10. septembra, bo
do v Ribnici v okviru festival
skih prireditev odprli tudi sli- 
karsko-kiparsko razstavo, na ka
teri so poleg kiparja Janeza Bol
ke in slikarja Franceta Miheliča 
sodeloval tudi domačin Veljko 
Oražem.

Rojen je bil 31. maja 1889 v 
Ribnici. Njegov oče Jakob je bil 
izučen ključavničar in je kot 
mladenič prelomil tradicijo svo
jih prednikov. Ti so bili obrtni
ki, moški so izdelovali kožuhe 
»z rožo«, kakor so imenovali 
zimsko oblačilo te vrste, ženske 
pa so izdelovale umetne rože. 
Oče Jakob je znal izdelovati 
oboje, vendar je ostal pri klju
čavničarstvu. Delu se je posve
til z veliko vnemo in po 25. le
tih je zgradil v Ribnici prvo 
elektrarno (1907. leta). Veljko, ki 
je pred tem študiral realko, je 
prekinil študij, da je lahko so
deloval pri gradnji elektrarne, 
kjer je bil do leta 1912 obrato- 
vodja. Nato se je na trgovski 
akademiji na Dunaju kvalifici
ral za bančnega uradnika.

Se med študijem na realki mu 
je bilo risanje najljubši pred
met. Na ljubljanski realki sta 
ga njegova profesorja K. Wer
ner in Ivan Franke uvedla še 
v slikarstvo. Nadaljnjo pobudo 
za slikanje je dobil pri profe
sorju Ivanu Vavpotiču. Vedno je 
rad slikal, vendar so njegove 
prve slike zgorele v velikem po
žaru v Ribnici med prvo sve
tovno vojno.

Kot študent na Dunaju je s 
prijatelji-likovniki redno obisko
val muzeje, galerije in razstave. 
Fr. Sterle, Povirek, Napotnik, 
Anton Sever, Ivan Sajevic so 
imena le nekaterih sodobnikov, 
na katere ga vežejo neizbrisni 
spomini. Osebno je poznal tudi 
naše impresioniste in dela zna
nih predstavnikov sosednjih na
rodov. Prepotoval je skoro vso 
Evropo, deloma kot rezervni 
častnik v prvi svetovni vojni, 
kasneje pa kot turist. Tako se 
je seznanjal z umetniškimi deli 
priznanih umetnikov.

Zbirko slik je izpopolnjeval z 
lastnmi oljnatimi in akvarelni- 
mi slikami in je bil štiri leta 
reden slušatelj risarske in sli
karske šole Ivan Rob, kjer je 
sodeloval tudi na razstavah. Po
samezne slike je razstavljal tudi 
pri raznh ustanovah, med temi 
svoj avtoportret v ljubljanski 
Moderni galeriji.

Veljko Oražem rad slika po
krajine, svojim tihožitjem pa 
posveča prav tako predanost 
kot raznim cvetlicam. Ce nima 
v svoji sobi svežih, se njemu 
in vedno dobrodošlim obiskoval
cem smejejo s slik, dejal bi, ko
maj razcvetele dalije, kapucin- 
čki, tulpe z japonsko kutino, 
gladiole itd. Človek ne uživa 
samo ob lepih barvah, ampak 
da ga obdaja tudi vonj teh pre
krasnih cvetlic. Nič čudnega, 
saj so Oražmove prednice pred 
sto in več leti delale umetno 
cvetje ki je bilo »kot naravno«.

Slikar-amater Oražem je že 
pred nekaj leti nameraval pri
rediti razstavo svojih slik v Rib
nici, pa ni bilo za to primerne-« 
ga prostora. Sedaj je ob Ribni
škem festivalu razstava omogo
čena, želimo pa, da bi si jo ogle
dal prav vsak obiskovalec festi
valskih prireditev.

Kratke 
iz Sodražice

Obiskovalci kina v Sodražici 
so gotovo opazili spremembe pri 
filmskih predstavah; v zadnjem 
času predvajajo tudi cinemasop- 
ske filme. Kino-podjetje, ki ga 
je prevzelo TVD »Partizan« So
dražica, je dvorano preuredilo z 
lastnimi sredstvi. Ta preureditev 
je prav gotovo lep napredek za 
naš kraj.

*
Razgovori za ureditev poslov

nih prostorov za obrtno podjetje 
»Torbica« so še vedno v teku. 
Zaprosili so že za sredstva za 
obratovanje.

*

Predvidena je ureditev kana
lizacije na modernizirani cesti 
»Strmce«, »Za vodo« se bo pa 
popravila cestna škarpa in tudi 
uredila kanalizacija.

*

Spomladanske poplave so ob
čutno poškodovale že regulirani 
del Bistrice in je popravilo nuj
no potrebno, da ne nastane še 
večja škoda. Vodna skupnost 
»Bistrica« iz Sodražice je zapro
sila, da se s popravilom od Žle
biča proti Sušju čim prej prične 
ter popravi nasip in oblogo stru
ge pri slapu pri mostu v Sodra
žici. Večina delavcev bo zapo
slenih vzdolž struge v spodnjem 
delu, medtem ko je pri mostu 
v Sodražici zaposlenih le nekaj 
delavcev. S popravilom so delno 
že pričeli.

I.

Prav zaradi tega je treba za
gotoviti stalen porast skupne 
družbene proizvodnje za 17,4 % 
in narodnega dohodka za 20,8 % 
letno, kar bodo lahko dosegli z 
ustreznim razvojem in porastom 
posameznih gospodarskih dejav
nosti. Po perspektivnem planu 
bo industrijska proizvodnja na
raščala približno za 29,6 % let
no, zagotovili pa bodo popolnej
še izkoriščanje že obstoječih 
zmogljivosti... V skladu z vsem 
tem lahko računamo, da se bo

v prihodnjih petih letih dvignil 
družbeni bruto produkt na sko
raj štiri milijarde 648 milijonov 
dinarjev (187 % z ozirom na leto 
1960), narodni dohodek pa na 
milijardo 561 milijonov din.

K tako močnemu industrijske
mu dvigu industrijske proizvod

nje bodo prispevali tudi novi ob
rati, ki jih bodo med Ribniškim 
festivalom odprli. V nekaterih 
obratih že delajo, vendar bodo 
prešli na redno proizvodnjo prav 
v tem času. Tako bodo 11. sep
tembra prešli od poskusne na 
redno proizvodnjo v obratu ve
zanih vrat na Lesnoindustrij
skem podjetju. Ta obrat ne po
meni velike pridobitve samo za 
podjetje, kjer se bo letna proiz
vod j a s tem znatno dvignila, am
pak za vso komuno.

Naslednji dan, 12. septembra, 
bodo odprli obrat kovinskega 
podjetja »Žečnica« iz Ljubljane, 
kjer bodo v glavnem izdelovali 
umetne sušilnice za les in neka
tere druge proizvode, kasneje pa 
še kaj drugega. Zaradi pomanj
kanja prostora o podjetju »Žič

nica« ne moremo obširneje pi
sati, poudarili bi le to, da je od 
ustanovitve leta 1950 do danes 
napravilo kvaliteten skok. Vred
nost proizvodnje je stalno nara
ščala, od 6,715.000 v letu 1951 do 
skoraj 355 milijonov leta 1959, 
v zadnjih treh letih pa se je še 
bolj povečala. — V ribniškem 
obratu bo zaenkrat zaposlenih le 
malo delavcev, vendar začetki so 
tu in prepričani smo, da bodo 
tudi v Ribnici tako lepo napre
dovali, kot je matično podjetje.

O mladem kolektivu mizar
skega podjetja »Hrast« v Dolenji 
vasi smo pred kratkim že pisali. 
Se enkrat bi poudarili, da je 
kolektiv z vztrajnim delom in 
zavestjo, da delajo za razvoj 
podjetja ter za izboljšanje svo
jih življenjskih pogojev, dosegel 
tak uspeh. Letos so z veliko po
žrtvovalnostjo zgradili nove de
lovne prostore, v načrtu pa ima
jo še druge gradnje.

Modernizira se tudi ribniška 
Opekarna. Tako bodo med festi
valom izročili svojemu namenu

umetno sušilnico. Z lastnimi 
sredstvi so kupili tudi bager za 
izkop gline, ker so doslej oprav
ljali to delo na roke. Dobili so 
tudi avtomat za kurjenje krožne 
peči. Na ta način bodo v Ope
karni odpravili sezonsko delo in 
bodo delali lahko tudi v zim
skem času (doslej so bili odvisni 
od vremena).

S kurilnimi aparati bodo pri
hranili 30 % goriva, izdelki pa 
bodo boljši za 20—25 %. Z re
konstrukcijo so dobili 27 % sred
stev iz zveznih investicijskih 
kreditov, ObLO je prispeval 35 % 
OLO 27 %, ostalo pa so dali sa
mi. Tako so od leta 1959 naprej 
investirali 39 milijonov dinarjev.

Ostane nam torej še Kovinsko 
podjetje, ki je tudi mlado, ven
dar so s požrtvovalnim delom 
dosegli že lepe uspehe. Z novo 
halo, ki bo izročena svojemu na
menu 15. septembra, bo podjet
je veliko pridobilo, prav tako pa 
bo z novimi obrati pri teh pod
jetjih veliko pridobila tudi skup
nost ...

(-vec)

Razširjena seja 
SZDL Ribnica

v torek, 29. avgusta, je bila v 
Ribnici razširjena seja Obč. od
bora Socialistične zveze, katere 
so se udeležili tudi člani festi
valnega odbora. O pripravah na 
I. Ribniški festival je poročal 
predsednik festivalnega odbora 
Milan Češarek. Vse priprave le
po potekajo. Vse kaže, da se bo 
udeležilo festivala najmanj 
10.000 ljudi.

Ribnica in vasi, ki leže ob 
glavnih cestah, bodo za to pri
ložnost lepo okrašene. Na me
jah občine, na cestah proti Ko
čevju, Sodražici in Ortneku, 
bodo postavili slavoloke. V Rib
nici urejujejo hišne fasade, tako 
da bo Ribnica izgledala kakor 
pomlajena.

Največja težava je zaenkrat še 
v tem, kako zagotoviti zadostno 
število prenočišč. Prepričani smo, 
da bodo privatni lastniki hiš 
sprejeli precej udeležencev fe
stivala za prenočitev.

Zelo domiselna je živa propa
ganda za festival. V tem tednu 
so, oziroma še bo, nekaj kroš
njarjev obiskalo Ljubljano, No
vo mesto in Kočevje in na ori
ginalen način obveščalo ljudi in 
vabilo na festival.

Poskrbljeno bo tudi za varen 
promet v času festivala. Prvega 
dne, to je 10. septembra, bo pro
met za vsa motorna vozila po 
Ribnici prepovedan. Vozniki mo
tornih vozil, kolesarji in konj
ska vprega bodo morali voziti 
po obvozni cesti, ki zavije pred 
Ribnico v smeri proti Hrovači. 
Tudi vse ostale vpadne ceste, ki 
vodijo v Ribnico, bodo tega dne

za ves promet zaprte. Določeni 
so tudi že prostori za parkiranje 
vozil. Le-ti bodo dovolj prostor
ni za vsa vozila. Postavljeni bo
do posebni prometni znaki, po
skrbljeno pa bo tudi za promet
no službo.

Kakor vemo, bo 3. septembra 
v Dragi osrednja proslava 20- 
letnice vstaje kočevske občine. 
Te proslave se bo udeležilo lepo 
število ljudi tudi iz ribniške ob
čine. Da bo omogočeno čim več
jemu številu ljudi udeležiti se 
proslave, bo tudi voznina nizka. 
Tako bodo udeleženci plačali iz 
Ribnice do Drage (v eno stran)

za avtobus 150 din, iz Sodražice 
do Drage pa 100 din za osebo.

Na seji so sklenili, da bodo po 
konferenci izvenblokovskih dr
žav v Beogradu po krajevnih or
ganizacijah sestanki, na katerih 
bodo članom tolmačili sklepe, ki 
jih bodo sprejeli na konferenci.

Na koncu so obravnavali tudi 
občasno glasilo ribniške komune 
»Rešeto«, ki naj bi postalo tri
buna volivcev ribniške občine.

Z velikim odobravanjem so 
tudi sprejeli predlog, da se P°f' 
lje konferenci izvenblokovskin 
držav v Beogradu pozdravna br
zojavka. -ženi

SPORED
I. RIBNIŠKEGA FESTIVALA, KI BO V POČASTITEV 20. 

OBLETNICE VSTAJE V OBČINI RIBNICA V ČASU 
OD 10. DO 17. SEPTEMBRA

NEDELJA, 10. SEPTEMBRA:
— ob 8. uri otvoritev spominkarske, gospodarske, siikar- 
sko-kiparske, lovske in živinorejske razstave
— ob 9. uri odkritje spominske plošče in otvoritev raz
stave fotografskih del padlega Jožeta Petka, fotorepor
terja XIV. divizije
— ob 10. uri ljudsko zborovanje in odkritje spomenika 
narodnoosvobodilni borbi
— ob 11. uri otvoritev narodopisnega muzeja' v starem 
gradu
— od 15. ure dalje koncert godbe na pihala »Tine Ro
žanc« iz Ljubljane in prosta zabava s plesom
— ob 19. uri pevski koncert KUD »Tine Rožanc« iz 
Ljubljane. Po koncertu nadaljevanje proste zabave s ple
som
PONEDELJEK, 11. SEPTEMBRA;
— ob 10. uri otvoritev novega obrata LIP Ribnica
— ob 16. uri nogometna tekma
— ob 19. uri nastop telovadcev zveznega razreda 
TOREK, 12. SEPTEMBRA;
— ob 10. uri otvoritev novega obrata »Žičnice« Ljubljana 
v Ribnici
— ob 15. uri odbojkarska tekma
— ob 19. uri koncert Slovenskega okteta, nastop baletne 
skupine ljubljanske Opere in nastop solistov ljubljanske 
Opere
SREDA, 13. SEPTEMBRA:
ob 10. uri otvoritev novega obrata pri podjetju »Hrast« v 
Dolenji vasi
— ob 17. uri košarkarska tekma
— ob 19. uri ribniški humoristični večer in nastop pev
skega zbora iz Slemen
ČETRTEK, 14. SEPTEMBRA:
— ob 10. uri otvoritev umetne sušilnice v opekarni Rib
nica
— ob 15. uri namiznoteniški turnir
— ob 19. uri nastop Velikega orkestra Radia Ljubljane 
pod vodstvom Bojana Adamiča s pevci-solisti 
PETEK, 15. SEPTEMBRA;
— ob 10. uri otvoritev novega obrata v Kovinskem pod
jetju Ribnica
— ob 15. uri košarkarska tekma
— ob 19. uri kino predstava v starem gradu 
SOBOTA, 16. SEPTEMBRA:
— ob 19. uri nastop ribniške »Svobode« z dramo »Včeraj 
popoldne«. Po končani predstavi ljudsko rajanje 
NEDELJA, 17. SEPTEMBRA;
— ob 10. uri koncert godbe na pihala Ljudske milice v 
Ribnici
— otvoritev strelišča in položitev temeljnega kamna za 
Zdravstveni dom v Sodražici
— ob 11.30 koncert godbe na pihala Ljudske milice v 
Sodražici
— ob 13. uri obisk »Francetove jame« v Mali gori in tu
ristične postojanke na Grmadi. Na obeh mestih bo prosta 
zabava
— ob 14. uri odkritje spominske plošče v spomin na usta
novitev prve ribniške partizanske čete julija 1941 in otvo
ritev vodovoda na Travni gori. Po svečanosti ljudsko 
rajanje
OBIŠČITE RIBNICO V FESTIVALSKIH DNEH!

VABI FESTIVALNI ODBOR

Lesnoindustrijsko podjetje Ribnica



Stran 3 ® »NOVICE« #2. septembra 1961 Številka 36

XIV. grafične igre
24. avgusta zvečer so se v 

"Ljubljani s tekmami v namiz
nem tenisu za moške in ženske 
Pričele letošnje tradicionalne 
grafične igre, ki se jih je ude
ležilo dvanajst delovnih kolek
tivov iz vse Slovenije. Že prvi 
večer je prinesel vrsto zanimi
vih bojev, ki so se še stopnje
vali naslednji dan, ko so bile 
na sporedu prve discipline na 
Prostem. V petek so po otvori
tvenih besedah predsednika Re
publiškega odbora sindikata de
lavcev tiska in papirja Slove
nije Marjana Černeta atleti in 
strelci z uspehom izpeljali svoj 
Program.

V namiznem tenisu sta zma
gala že lanskoletna zmagovalca 
— pri moških ekipa Ljudske 
pravice, pri ženskah pa EMKA. 
Prav tako je pri atletiki zma
gala Ljudska pravica pred Ce
ljani in Mariborčani. Zastopniki 
EMKE so zasedli pri streljanju 
med člani prvo, med članicami 
pa drugo mesto.

Kočevski tisk : Pomurski tisk 
4:1 (2:1)

Sobota je bila v glavnem po
svečena nogometu in kegljanju. 
Ob devetih dopoldne sta se na 
stadionu Svobode na Viču po
merili enajsterici Kočevskega ti
ska in Pomurskega tiska. Igra
li so dvakrat po 20 minut. — V 
tej tekmi so se Murskosobočani 
izkazali z netovariško igro in 
nešportnim vedenjem. Že v pr
vih minutah so jim nogometaši 
iz Kočevja dali gol, pet minut

kasneje pa so Murskosobočani 
prvič in edinkrat potresli našo 
mrežo. Prvi polčas se je končal 
z rezultatom 2:1.

Groba igra naših nasprotni
kov je še bolj prišla do izraza 
v drugem polčasu, vendar jim 
kljub vsemu ni uspelo prodreti 
do našega gola. Do konca tek
me so naši igralci še dvakrat 
potresli nasprotnikovo mrežo ... 
Po tekmi, ko so si nogometaši 
podali roke, je nek Murskosobo-

Preteklo nedeljo je Partizan Ig 
organiziral rokometni turnir, na 
katerem so sodelovale tri ekipe: 
Partizan Ig, Partizan Grosuplje 
in Partizan Dobrepolje. Že za
četek je pokazal, da bo borba 
za I. mesto zelo huda. Prva tek
ma med Igom in Dobrepoljem

SIVI LASJE
►►Kaj imate za sive lase?« 

vpraša nekdo v drogeriji.
►►Nič drugega, prosim lepo, ka

kor najgloblje spoštovanje.«

V GALERIJI
»Kaj menite, predstavlja ta 

slika sončni vzhod ali zahod?«
»Vsekakor zahod. Poznam na

mreč slikarja in vem, da nikoli 
ne zleze iz postelje pred poldne
vom!«

čan udaril našega igralca, ko 
mu je ponudil roko!...

Delo : Kočevski tisk 1 : 0
Popoldan so naši nogometaši 

nastopili proti enajstorici ČP 
Delo. Čeprav so bili izmučeni 
še od dopoldanske tekme in 
kljub precejšnji vročini so se 
naši igralci ves čas uspešno 
upirali močnejšemu nasprotni
ku. Vendar pa bi se tekma lah
ko drugače končala, če ne bi 
glavni sodnik očitno držal z no
gometaši Dela in je enkrat usta
vil naš napad na njihova vrata.

Naši nogometaši so tako iz
padli iz polfinala, vendar pa 
smo z doseženim uspehom lahko 
zadovoljni. (vec)

je bila razburljiva. Po prvem 
polčasu je gostujoča ekipa vo
dila že 12:5. V drugem delu igre 
je sodnik z napačnim sojenjem 
v korist Iga povzročil, da so po
stali Dobrepolje! nervozni, ven
dar so le-ti tekmo kljub temu 
končali v svojo korist.

V drugi tekmi sta se pomerila 
Ig in Grosuplje. Zmagalo je Gro
suplje, vendar samo z enim ko
šem razlike.

Odločilna tekma je bila potem 
med Dobrepoljem in Grosup
ljem. Tekma je bila zelo borbe
na in tudi na oko lepa. Dobre- 
poljčani so zasluženo zmagali in 
odpravili nasprotnika z visokim 
rezultatom. Tako so osvojili I. 
mesto in prejeli pohvalo. Naj
boljši igralci na turnirju so bili 
Pugelj, Okoren, Drobnič in Vid
mar.

N. J.

Dobrepolje"! zmagali na Igu

Qihanie pcelivalctv 
Zahvale 
Jkodam 

J^quhliena 
Jxeklici

KOČEVJE
Poročili so se: Poberaj Jurij, 

delavec iz Koblarjev 37, star 23 
let in Debevc Milena, delavka 
iz Novih Ložin 1, stara 19 let, 
Levstek Jože, delavec iz Gor
njih Ložin 11, star 19 let in Jo
lič Danica, poljedelka iz Gornjih 
Ložin 11, stara 23 let, Ra
čki Jože, šofer iz Kočevja, Trg 
svobode 52, star 34 let in Ku
kovič Angela, kuharica iz Ko
čevja, Ljubljanska cesta 4, stara 
31 let.

Rodila je Belci Marija, gospo
dinja iz Oneka 6 — deklico Ma
rijo.

V Novem mestu so rodile:
Rogan Terezija, gospodinja iz

Mlake — dečka Marjana, Mau- 
har Anica iz Kočevja, Črnomalj
ska c. 7 — deklico Cvetko, Bo
kan Margareta iz Mahovnika 
dečka Jožeta. V Podložu 4 je 
rodila Marič Kristina — dečka 
Ernesta.

V Ljubljani je umrl Miroslav 
Cimprič iz Salke vasi 28, star 
18 let.

KOSTEL
- godila je Rauh Dubravka, go-
P°dinja iz Delača 4 — deklico 

Verico.
LOŠKI POTOK

Poročila sta se: Lavrič Franc; 
delavec iz Travnika 40, star 31 
let in Debeljak Olga, delavka 
iz Malega loga 55, stara 21 let; 
v Ljubljani sta se poročila: 
Kordiš Alojz, mizar iz Šegove 
vasi 17, star 30 let in Košmerl 
Pavla, kmetovalka iz Retij 88, 
stara 25 let.

Čestitka
Borcem, aktivistom in vsem, 

ki so sodelovali v narodnoosvo
bodilni vojni, čestitam za 20-let- 
nico slavne revolucije ter jim 
Želim še mnogo uspehov pri iz
gradnji naše domovine.

Valentin Klepač, Kočevje, 
Trata 7

ZAHVALA
, Ob tragični izgubi našega ljub

ljenega sina in brata
Miroslava cimpriCa 

ročnega stavca 
iz Salke vasi

najlepše zahvaljujemo vsem, 
,1 so sočustvovali z nami, nam 
izrekli sožalje, nam lajšali bole- 
c,ne ter ga v tako lepem številu 

^Premili na njegovi zadnji poti.

JOVIČE« — glasilo Občinskega 
“dbora SZDL Kočevje in Ribnica, 
•zdaja In tiska CZP »KOČEVSKI 
niit * v KočevJu' Urejuje ured- 

sk| odbor. Odgovorni urednik 
anez Merhar. Uredništvo In upra- 

14/ V Ito^evju’ Ljubljanska cesta 
mJ*’ telefon uredništva in uprave 

Naročnina je 500 din, polletna 
nan, . ,n J6 treba plačati v 
1 »»_ ,?a tooiemstvo 1000 din oz. 
•on--™, e dolarje. Tekoči račun: 

I »i,kiY265 prl Komunalni banki 
M Jana, podružnica Kočevje

Zahvaljujemo se za številne 
vence kolektivom in posamezni
kom.

Še prav posebno se zahvalju
jemo: Republiškemu odboru sin
dikata delavcev tiska in papirja 
LRS, vodstvu Grafične šole 
Ljubljana, sindikalni podružnici 
in kolektivu CZP »Kočevski tisk«, 
Občinskemu komiteju LMS, TVD 
Partizan Kočevje, krajevnemu 
odboru SZDL Rudnik-Šalka vas, 
rudarski godbi, sosedom in znan
cem, ki so nam kakorkoli po
magali v teh težkih dneh. Iskre
no sc zahvaljujemo tudi govor
nikom, ki so se z ganljivimi be
sedami poslovili od našega ne
pozabnega Miroslava. Vsem še 
enkrat najprisrčnejša zahvala.

Neutolažljivi oče, mama, se
stre z družinami, brat ter ostalo 
sorodstvo.

zahvala
Ob nenadomestljivi izgubi na

šega ljubljenega sina in brata 
STANKA PETKA 

iz Lipovca
se najtopleje zahvaljujemo vsem, 
ki so v teh težkih dneh soču
stvovali z nami in nam izrekli 
sožalje. Prisrčna zahvala tudi 
darovalcem vencev kolektivu 
Itasa, sindikalni podružnici Itas, 
sindikalni podružnici železnice, 
gasilcem iz Lipovca in Dolenje

vasi, mladini iz Lipovca, Dole
nje vasi in Prigorice ter vsem, 
ki so ga v tako velikem številu 
spremili na njegovi zadnji poti.

Žalujoči: mama, oče, bratje in 
ostalo sorodstvo.

IZGUBLJENO
23. avgusta sem od Stare cerk

ve do Kočevja izgubil denarnico 
z osebno izkaznico na ime Lesar 
Franc in potrdilo o vozniškem 
dovoljenju. Najditelja prosim, da 
denarnico vrne proti nagradi 
Ivanki Tadič, Kočevje, Ljubljan
ska 41.

PRODAM
Prodam večjo količino žgane

ga apna v Zeljnah pri Kočevju 
po 10 din kilogram. Naročila 
sprejema gostilna »Rudar« Šal- 
ka vas do 10. septembra 1961.

Prodam okovje in kolesje za 
ročne statve za žične tkanine ter 
brda, kuhinjsko gredenco, nočno 
omarico, umivalnik in še neka
tere druge predmete.

J. Ivanc, Sodražica

Ugodno prodam nov kavč in 
tri fotelje.

Murič Žiko, Šalka vas 30

JADRAN, KOČEVJE: od 1. do 3. 
septembra italijanski cinema- 
scopski film »Velika vojna«, 3. 
septembra matineja ameriške
ga barvnega filma »Čarovnik 
iz Oza«, 4. in 5. septembra ita
lijanski barvni cinemascopski 
film »Kruh, ljubezen in ...«, 
6. in 7. septembra jugoslovan
ski cinemascopski film »Sig
nali nad mestom«, od 8. do 10. 
septembra italijanski barvni 
cinemascopski film »Herkules 
in lidijska kraljica«.

SVOBODA, RUDNIK: 2. in 3. 
septembra indijski barvni film 
»Mati Indije«, 4. septembra 
češko-bolgarski film »Ljube
zenska zgodba«, 9. in 10. sep
tembra japonski film »Žrtvo
vana dekleta«.

RIBNICA: 2. in 3. septembra
ameriški barvni cinemascopski 
film »Mačka na vroči pločevi
nasti strehi«, 8. in 9. septem
bra mehiški film »Poslednja 
želja«.

LOŠKI POTOK: 3. septembra
ameriški vistavision film »Tri 
ure do odločitve«, 10. septem
bra ameriški barvni film »Da
ma in potepuh«.

VELIKE LAŠČE: 2. in 3. sep
tembra jugosl. film »Deveti

krog«, 9. in 10. septembra an
gleški film »Ureži njeno ime s 
ponosom«.

DOBREPOLJE: 2. in 3. septem
bra jugoslovanski barvni cine
mascopski film »Miss Stone«, 
6. septembra francoski film 
»Velike družine«, 9. septembra 
ameriški barvni film »Zlato 
v džungli«, 10. septembra ju
goslovanski cinemascop. film 
»Vohun X-25 sporoča«.

PONIKVE: 7. septembra franc, 
film »Velike družine«.

KOČEVSKA REKA: 2. in 3. sep
tembra italijanski barvni film 
»Odisej«, 6. septembra poljski 
film »Pepel in diamant«, 9. 
in 10. septembra ameriški film 
»Potemneli angeli«.

PREDGRAD: 2. in 3. septembra 
ameriški barvni film »Gora«,
9. in 10. septembra francoski 
barvni film »Pevec iz Mehike«.

BROD NA KOLPI: 2. in 3. sep
tembra angleški film »Pot v 
visoko družbo«, 9. in 10. sep
tembra sovjetski film »Kri
žarka Varjag«.

SODRAŽICA: 2. in 3. septem
bra ameriški barvni film 
»Najhitrejši revolveraš«, 9. in
10. septembra ameriški cine
mascopski film »Plesalke«.

Prvo srečanje v Delnicah
Občinski zvezi za telesno vzgojo Kočevje in Delnice sta na 
skupnem sestanku v Kočevju sklenili dogovor o stalnem so
delovanju z dokaj obširnim programom. Namen tega sodelo
vanja naj bi bil v tem, da bi se mladi športniki iz sosednih 
občin oz. republik medsebojno spoznavali, utrjevali z medse
bojnim tekmovanjem kvaliteto športa za že obstoječe panoge 
in za uvajanje novih, kjer so za to dani pogoji. Ta srečanja 
naj bi bila vsako leto v vseh disciplinah, tako da bi nasto
pili enkrat v Kočevju in enkrat v Delnicah. Poleg vseh 
športnih panog naj bi bil vključen tudi šah. Nastopati bi 
morali v vsakem kraju dejansko po dvakrat, ker se bo tek
movalo tudi v zimskih športih.

Tovariši iz Delnic so izrazili 
željo, da bi bilo tako srečanje 
preko poletja vsako leto za nji
hov praznik republike, a zimski 
del v zimskih šolskih počitnicah. 
Za Kočevje se še nismo dokonč
no odločili. Ta mesec bo izdelan 
celoten tekmovalni program.

Da ne bi s pripravami izgub
ljali časa, je bilo v nedeljo, 27. 
avgusta, že prvo delno srečanje. 
V Delnice je odpotovalo skupno 
z vodstvom 45 tekmovalcev in 
to nogometaši NK Kočevje, ke
gljači novega kluba ter odboj- 
kaši in igralci namiznega tenisa 
TVD Partizana Kočevje. Ker 
nam niso bile tamkajšnje šport
ne razmere znane, razen za no
gometaše, smo šli tja z mešani
mi občutki, toda kasneje se je 
izkazalo, da tudi naši športniki 
precej zmorejo. Tamkajšnji or
ganizatorji so naše športnike 
prav tovariško sprejeli in poskr
beli za splošno dobro razpolože
nje ves dan.

Že takoj po prihodu so igralci 
namiznega tenisa kočevskega 
Partizana pokazali svojo kvali
teto in borbenost. Zmagali so 
nad igralci Delnic s 6 : 0. Torej 
dober in vzpodbuden začetek. 
Takoj za tem so nastopili ke
gljači. Čeprav novinci in tre
nutno še brez zadostnega tre
ninga za športno kegljanje so se 
v težki in naporni borbi kar do

bro držali in pokazali, da bo tre
ba z njimi v bodoče računati, 
kakor hitro bodo imeli svoje ke
gljišče. Igrali so moštva deset 
proti deset, vsak tekmovalec pa 
je imel po 100 metov. Tekmova
nje so končali šele pozno po
poldan z razliko 436 kegljev v 
korist Delnic. To je bil prav od
ličen ognjeni krst naših keglja
čev. Popoldan so se spoprijeli 
odbojkaši. Tudi tu so igralci ko
čevskega Partizana pokazali, da 
njihovi treningi niso zaman. Do
bili so 3 : 0 in se jim igralci

Ugotovitev o visokem medna
rodnem slovesu teh sejmov po
trjuje tudi dejstvo, da sodeluje 
na letošnji prireditvi 271 raz- 
stavljalcev iz 18 dežel. Razstav-

Delnic niso mogli resno upirati.
Vsi so nestrpno pričakovali 

nogometno srečanje. Iz tega 
igrišča so šla v zadnjih letih ko
čevska moštva vedno poražena 
celo z 11 : 0. Toda stvari so se 
zasukale drugače. Mladi kočev
ski nogometaši so se postavili 
rutiniranim igralcem iz Delnic 
krepko v bran. V enakopravni 
igri so imeli celo možnost do
biti, če ne bi homogenosti igre 
kvaril neodgovoren odnos neka
terih starejših igralcev. Igra se 
je končala s 3 : 4 v korist Del
nic. Mladi igralci NK Kočevja so 
pokazali, da so zmožni nadome
stiti starejše. Vsi gledalci so jim 
dali zasluženo priznanje, moštvo 
iz Delnic pa kar ni moglo do
umeti takega napredka nogome
ta v Kočevju.

O primerjavi naših športnikov 
z delniškimi s tehnične strani 
bomo še poročali. Tako tekmo
vanje je pa tudi pokazalo, da 
znajo kočevski športniki tudi 
složno poprijeti, kadar gre za 
barve mesta. To je pravilna pot, 
ki lahko koristi samo mladim 
športnikom in družbi. -er

ljalci so seveda nestrpno priča
kovali razglasitve rezultatov 
vseh treh komisij, v katerih so 
bili najbolj znani strokovnjaki 
za presojo kvalitete vin, sadnih 
sokov in žganih pijač iz vsega 
sveta. Za letošnji sejem so po
slala razna podjetja 635 vzorcev 
vin, 104 vzorce sadnih sokov in 
141 vzorcev žganih pijač. Naj
boljša vina so bila nagrajena z 
zlatimi, srebrnimi in bronastimi 
medaljami, desetim domačim vi
nom je bilo podeljeno posebno 
priznanje »šampion 1961«. Trem 
najbolje ocenjenim vzorcem žga
nih pijač je komisija podelila 
oznako »Grand Prix 1961«.

Domači in tuji strokovnjaki so 
si bili edini v prepričanju, da 
zaslužijo resnično priznanje 
prav jugoslovanska vina, saj jih 
lahko primerjamo s tovrstnimi 
dosežki vinogradniško najna
prednejših dežel, kot so Italija, 
Francija, Zvezna republika Nem
čija itd. Na razstavi je prikazalo 
56 razstavljalcev iz sedmih dr
žav tudi kletarsko opremo, stro
je za vinogradništvo in vinarstvo, 
reprodukcijski material, tehnič
ne pripomočke, naprave za pro
izvodnjo sadnih sokov in napra
ve za ustekleničenje raznih pi
jač. Pri tem sodelujejo tudi do
mači razstavljale! z okusno 
opremljenimi paviljoni. Poleg 
vsega tega so bila med sejmom 
različna strokovna posvetovanja, 
ustanovili pa so tudi Zvezno sek
cijo kmetijskih novinarjev pri 
Zvezi novinarjev Jugoslavije.

Sedaj, ko se vinski sejem bliža 
koncu (zaključen bo v nedeljo), 
lahko rečemo, da je naše vino
gradništvo napravilo kvaliteten 
korak naprej, kar še posebej ve
lja za Štajersko. Štajerska vina 
so dobila 21 od skupno 33 zlatih 
in 62 od 205 srebrnih medalj! 
Takšna priznanja nam vsekakor 
na široko odpirajo pot ne le na 
domača, ampak tudi na tuja tr
žišča.

(Konec na 4. strani)

Tečaj za šoferje amaterje
Avto-moto društvo Kočevje obvešča interesente, da bo 

organiziralo intenzivni tečaj za šoferje amaterje kategorije A 
in B. Tečaj se bo pričel v mesecu septembru. Izpiti bodo 
predvidoma v mesecu oktobru. Zdravniški pregled za tečaj
nike je zagotovljen v Kočevju.

Prijave sprejemamo do vključno 11. septembra 1961 glede 
na omejeno število kandidatov.

Podrobnejše informacije dobite v pisarni AMD Kočevje, 
Trg 3. oktobra 5 — pritličje.

AMD — KOČEVJE

Upravni odbor Kmetijske zadruge Kočevje

razpisuje
naslednja delovna mesta:

1. VODJA KMETIJSKE POSLOVNE ENOTE
Pogoji: agronom s petletno prakso ali kmetijski tehnik 
z 10-letno prakso v kmetijski proizvodnji oz. zadružništvu

2. VODJA OBRATA STRUGE
Pogoji: srednješolska izobrazba z najmanj 5-letno prakso 
v zadružništvu in odkupu kmetijskih pridelkov ter gozd
nih sortimentov in po možnosti nekaj prakse v kmetijski 
proizvodnji

Uspeh vinskega sejma
Ljubljana, 26. avgusta. — Danes dopoldne se je pričel na 
Gospodarskem razstavišču VII. mednarodni sejem vin, sad
nih sokov in žganih pijač. Ljubljanski vinski sejmi postaja
jo že tradicionalni; s svojo kvaliteto in vedno večjo medna
rodno udeležbo so si pridobili velik ugled ne le med doma
čimi trgovci, ampak tudi izven meja. Prav tako pa lahko tu
di zapišemo, da so ljubljanski sejmi najbolj obiskane sejem
ske prireditve na GR. Kako tudi ne!...

SPORED RTV LJUBLJANA
SOBOTA, 2. septembra 1961
5.00—8.00 Dobro jutro! (pisan 

glasbeni spored) — 5.25—5.45
Nekaj domačih — 6.30—6.40 Re
klame — 8.05 Naši glasbeni us
pehi v preteklem šolskem letu
— 8.30 Pionirski tednik — 8.50 
Klavir v ritmu — 9.00 Med vzpo
redniki in poldnevniki — 10.15 
S sprejemnikom na dopust —
12.00 Trio Slavka Avsenika —
12.15 Kmetijski nasveti — 12.25 
Poje Ljubljanski vokalni oktet— 
12.45 Z lokom po strunah — 13.15 
Obvestila in zabavna glasba —
13.30 Nekaj domače razpoloženj
ske glasbe — 13.57 Vedri zvoki
— 14.30 Prireditve dneva — 14.35 
Naši poslušalci čestitajo in po
zdravljajo — 15.15 Obvestila, re
klame in zabavna glasba — 15.40 
Petar Stojanovič: Serenada za 
flavto in godalni orkester— 16.00 
Humoreska tega tedna — 16.20 
Od tod in ondod — 16.40 Moški 
zbor »France Prešeren« iz Kra

nja — 17.00 Lokalni dnevnik —
17.15 Pevka Jelka Cvetežar —
17.30 Po kinu se dobimo — 18.00 
Spored za ljubitelje operne glas
be — 18.45 Okno v svet — 19.00 
Obvestila, reklame in zabavna 
glasba — 19.30 Radijski dnevnik
— 20.00 Domači zvoki za sobotni 
večer — 20.20 Radijska kome
dija — 20.59 Melodije za prije
ten konec tedna — 22.15 Oddaja 
za naše izseljence — 23.05 Ples
na glasba — 24.00 Zadnja po
ročila in zaključek oddaje

NEDELJA, 3. septembra
6.00—6.30 Jutranji pozdrav —

6.30 Reklame — 6.40 Vedri zvo
ki — 7.15 Partizanske koračnice
— 7.30 Radijski koledar in pri
reditve dneva — 7.35 Zvočna
mavrica — 8.00 Mladinska ra
dijska igra — Friedrich Feld: 
Almazarski vodnjak — 8.53 Z 
orkestrom Andre Kostelanetz —
9.00 Poročila — 9.05 Z zabavno

glasbo v novi teden — 9.45 Fran
ci Šturm: Pet malih skladb za 
klavir — 10.00 Še pomnite, to
variši ... — Aleš Sedlar: Zma
gali sta mladost in volja — 10.30 
Partizanske pesmi — 10.50 Ne
deljska matineja — 11.40 Ne
deljska reportaža — 12.00 Naši 
poslušalci čestitajo in pozdrav
ljajo I. — 13.15 Obvestila in za
bavna glasba — 13.30 Za našo 
vas — 13.50 Koncert pri vas do
ma — 14.15 Naši poslušalci če
stitajo in pozdravljajo — II. —
15.15 Reklame — 15.30 Majhen 
mozaik melodij —- 16.00 Igramo 
za vas — 17.00 Športno popoldne
— 19.00 Obvestila .reklame in 
zabavna glasba — 19.30 Radijski 
dnevnik — 20.00 Zabavni zvoki 
za vse — 21.00 Športna poročila
— 20.10 Iz življenja velikih ro
mantikov — 22.15 Plesna glasba
— 23.00 Poročila — 23.05 Nočni 
operni koncert — 24.00 Zadnja 
poročila in zaključek oddaje
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Gradbena dejavnost v Sodražici

Uspeh vinskega sejma
(Nadaljevanje s 3. strani)
2e prvi dan sejma je bilo na 

GR izredno živahno. Množica ob
iskovalcev, ki se je pretakala po 
ploščadi med obema razstavni
ma halama, se je ustavljala ob 
paviljončku »Slovenske gorice« 
in vneto poskušala najrazličnej
ša vina (najraje domača), je po
novno dokazovala, da so si vin
ski sejmi pridobili zelo velik 
ugled ne le v tujini, ampak tudi 
med domačimi »potrošniki« — 
na drobno. Res je bilo treba od
šteti za »naprstnik božanske 
kapljice« nekaj kovačev, vendar 
se je vsakdo zavedal, da pije 
pristno in dobro vino, kakršne
ga v naših gostilnah kar ni mo
goče dobiti!...

(vec)

Košnja v Ribnici
Prva košnja na Ugarju je bila 

zelo dobra, saj so napravili 
okrog 230 ton krme. Zaradi sla
bega vremena se je nekaj sena 
tudi pokvarilo. — Doslej so na 
Ugarju redili tudi svinje, odslej 
pa se bodo ukvarjali samo z 
vzrejo baby beef telet. Trenutno 
jih imajo 64, vendar bodo nji
hovo število še povečali. Kapaci
teta hleva je okrog 80 telet.

Sodražica, ki je bila v zadnji 
vojni skoro docela požgana in 
uničena, se od leta do leta po
pravlja. Se danes skrbi tukajš
nje Turistično in olepševalno 
društvo za odstranitev ruševin, 
urejuje parke za oddih, prostore 
pred hišami pa krasi cvetje. So
dražica je poleg Travne gore le
pa turistična točka, kjer se rad 
ustavi vsak turist. Prebivalci se 
trudijo, da bi čimbolj zadovolji
vo uredili trg do »Ribniškega 
festivala«.

Zadnji mesec se je gradbena 
dejavnost zelo povečala, tako da 
se rane, zadane v zadnji vojni, 
hitro celijo. Ob prihodu v So
dražico zagledamo na bivšem 
»Fužnarjevem« prostoru novo 
stanovanjsko hišo, ki sta jo zgra

dila Rude in Janez Lovšin. Na
prej po cesti »Za vodo« je dvig
nil Anton Košir stanovanjsko 
hišo za eno nadstropje, njegov 
sosed France Novak je zgradil 
lepo enonadstropnico ter podrl 
staro leseno kočo. Dalje po »Za
vodi« vidimo še eno enonad
stropnico, ki jo je zgradil Fran
ce Rus, nasproti njemu pa je 
dvignil Ivan Benčina hišo za eno 
nadstropje. Ob spodnji cesti gra
dita stanovanjski hiši Lovšin in 
Grebenc. Spodnji prostori in 
plošča so že zabetonirani in se
daj naglo raste gornji del stav
be. Do tu sta napeljana tudi vo
dovod in elektrika. Od tu je lep 
razgled po Sodraški dolini.

Ob glavni cesti onstran mostu, 
je zraslo dvoje gospodarskih po

slopij. Na poti proti cerkvi se 
dviga preurejena »Cvekarjeva« 
hiša, ki jo gradi Stane Čampa. 
Ko zavijemo po cesti iz sredine 
trga proti kinu, vidimo, da sta 
podrla stanovanjski stavbi Ma
tija Oražem in Ludvik Lavrič. 
Ti dve stavbi sta prej stali izven 
linije, sedaj pa se gradi večja 
stanovanjska stavba »dvojček«, 
ki bo dala naselju lepši izgled.

Dalje po tej cesti so nasproti 
gasilskega doma zapele pred 
kratkim lopate in krampi za 
gradnjo novega zdravstvenega 
doma, kar bo za Sodražico ve
lika pridobitev. Za dosego tega 
so poleg Zavoda za socialno za
varovanje znatno prispevali bo
disi v gradbenem materialu ali 
finančno tudi sami domačini. 
Pozabiti ne smemo tudi turistič
ne točke na »Strmci«, od koder 
je lep razgled po vsej dolini. Tu 
popravljajo cerkvico, ki je bila 
med vojno precej poškodovana. 
K temu so precej pripomogli tu
di naši rojaki od blizu in daleč.

Večino gradenj, ki so sedaj v 
teku in ki so še predvidene, je 
prevzelo »Komunalno podjetje 
Ivančna gorica«. Prišlo je pre
cej delavcev in za vse je pre
skrbljeno, ker sta pri gradbenem 
vodstvu dva Sodražana.

V teku so še te-le gradnje: 
ureditev osemletne šole, poko
pališče z urejenimi mrliškimi 
vežicami; popravljena bo tudi 
ograja. Načrte za gradnjo pro
storov imata tudi »Pletilnica« in 
Kmetijska zadruga, ki bo gradila 
hlev, »Galanterija« pa namera
va zgraditi novo halo. Seveda 
vsega tega letos ne bo mogoče 
napraviti, vendar bo večji del 
opravljeno.

I.

Mladina
Ples je važna oblika družab

nega življenja. Čeprav danes 
marsikdo ne razume mladega 
človeka, dobro izveden ples ne 
more negativno in nevzgojno 
vplivati nanj. Negativno lahko 
vpliva le okolje, v katerem pri
rejajo prireditve s plesom. Naj
večji problem so primerni pro
stori. V vseh lokalih se trudijo, 
da bi mladim gostom čim bolj 
ustregli in jim nudijo vse vrste 
pijač, ne glede na njihova leta. 
Gostinsko osebje bi moralo gle
dati predvsem na starost mladih 
gostov. Mladina pa bi morala 
dobiti svojo obliko dela in naj 
bi preživela nekaj ur zabavnega 
življenja brez alkohola. Občinski 
komite LMS je hotel rešiti ta 
problem, vendar zaenkrat še ni 
uspel. Sprašujemo se, ali dekle 
pri 18 letih res lahko išče pri
jatelja samo v alkoholu. Seveda, 
tudi pri fantih ni drugače!!

Prezaposleni starši se ne uteg
nejo resno ukvarjati s težavami 
svojih otrok. Otroci občutijo to 
odtujitev, ne zaupajo nikomur, 
živijo svoje življenje.

Ples v sodobnem življenju ima 
za mladino veliko družbeno po
membnost. Podoba je, kot bi se

Ttlimslam a poslednje slom
tercm je delal nad tri leta, se sedaj poslednjič 
poslavlja od njega...

Ni še dolgo tega, dragi Miro, ko smo Te 
sprejeli v našo črno bratovščino, v vrste grafič
nih delavcev. Kako lep in vesel dan je bil to za 
vse, zate in za nas! Res je, že dalj časa si bil naš, 
od prvega dne, ko si kot 15-leten fant prišel v 
naše podjetje, da bi se izučil tiskarske umetnosti. 
Vedno si bil marljiv in zvest tovariš. Vsi smo Te 
imeli radi in smo ti pred dnevi, ko si dokončal 
šolo, iskreno čestitali, zavedajoč se, kaj je ko
lektiv s Teboj pridobil.

Ravno zato nam je še huje, ker Te, Miro, ni 
več med nami. Sprva vesti, da Ti je zločinska 
roka pretrgala nit življenja, kar nismo mogli 
verjeti. Toda kaj moremo, vest je bila bridko 
resnična; morilec je svoje delo temeljito opravil!

Dragi Miro! Vedno nam boš ostal v spominu 
kot veder, nasmejan fant, poln mladostnih, ust
varjalnih sil. Svojega poklica si se temeljito iz
učil, zato nas je Tvoja izguba kot člana našega 
kolektiva in dobrega strokovnega delavca toliko 
bolj prizadela. — Mnogo premlad si odšel od nas: 
niti dobro še nisi stopil na pot življenja, poln 
načrtov in želja, pripravljen pomagati kolektivu 
in staršem. Te Tvoje želje smo toliko bolj spo
štovali, ker smo vedeli, v kako trdih življenjskih 
razmerah si zrasel in da je bilo vse Tvoje dose
danje življenje trda šola za bodočnost. Spoštovali 
smo tudi Tvoje delo in prizadevnost, s kakršno 
si se zagrizel v učenje. Vse to pa je bliskovito 

IS nedeljo ob štirih zjutraj je v ljubljanski in za vedno pretrgal zločinčev nož. 
bolnišnici po nekajurnem boju s smrtjo preminil Vsi Tvoji stanovski tovariši, prijatelji, znanci 
član kolektiva CZP »Kočevski tisk«, ročni stavec in vsi, ki smo Te poznali, globoko žalujemo za 
Miroslav Cimprič, doma iz Salke vasi pri Ko- Teboj. Tvoje delovno mesto je ostalo prazno, 
čevju. Tako so letošnje grafične igre končale za še večja tegoba in praznina pa sta nastali v naših 
naš kolektiv silno tragično... srcih ob misli, da bi lahko delal z nami še dolgo

Miro se je udeležil iger kot nogometna re- let-
zerva. Ves čas je z zanimanjem zasledoval tek- Kljub svoji mladosti nam boš vsem ostal v 
me in marljivo navijal za naše moštvo. V soboto lepem spominu kot lik dobrega mladinca bi do- 
zvečer sta odšla s prijateljem Tonetom v kino, brega delavca ter tovariša. Tiskarna Ti je postala 
okrog enajste ure pa sta se vračala na stanovanje drugi dom, v njej si se počutil srečnega in zado- 
v Dom gradbene srednje šole v Gerbičevi ulici voljnega,, kajti vedeli smo, da si svoj poklic 
na Viču. Okrog 150 metrov pred stanovanjem se vzljubil in se mu predal z vsem srcem, 
je pripeljal za njima neznan moški s kolesom in ^ar verjeti ne .moremo, da Te ne bomo nik- 
z nožem zabodel Mira v vrat, nato pa napadel še dar več videli, da je to poslednje slovo od Tebe. 
spremljevalca Toneta. Ta se je v zadnjem hipu Nikdar več ne boš stopil med nas, Tvoja noga 
izognil napadu in zbežal za Mirom proti stano- ne bo več Prestopila praga tiskarne, obmolknil je 
vanju. Napadalec je imel pajdaša, ki je tudi sko- Tvoj Blas in zamrl v preranem grobu in naših 
čil za njima, vendar ju ni ujel... Fantje, ki so srcih.
bili z njima v sobi, so takoj poklicali zdravnika, Prijatelj Miro! Tvoja mnogo prezgodnja smrt 
vendar je bilo že prepozno. Nekaj ur zatem je ie hudo prizadela vse nas, Tvoje prijatelje in 
Miro v bolnišnici že izdihnil!... Tvoje starše. Ob Tvoji nenadomestljivi izgubi naj

Zakaj in kako je prišlo do zločinskega umora iim bo v tolažbo zavest, da so vzgojili sebi do- 
komaj 18-letnega fanta, nam je vsem neznano, brega, ljubečega sina ter vzornega člana naše 
Pristojni organi primer še raziskujejo. socialistične domovine!

V torek popoldne smo ga v velikem številu Se enkrat: Dragi tovariš, prijatelj Miro, po
spremili na njegovi zadnji poti. Slovo je bilo čivaj v miru v svobodni domači zemlji, ki Ti je 
izredno težko, kajti vsem nam je mladi, vedno bila tako pri srcu!
nasmejani fant prirasel k srcu. Kolektiv, v ka- KOLEKTIV CZP »KOČEVSKI TISK«

Za stranišče 
gre

Sklep je bil storjen, sredstva 
za gradnjo (okrog 6 ali 7 milijo
nov) so bila odobrena. Da bi 
ublažili stanovanjsko stisko, so 
sklenili urediti v stari stavbi, 
kjer sta bili nekoč trgovina in 
gostilna, nekaj stanovanj. Tri 
stranke so stanovale v že ureje
nih prostorih, v nekdanjem tr
govskem lokalu so pričeli ure
jati družinsko stanovanje. Konč
no je prišel na vrsto še hlev, 
kjer so imele stranke doslej dr
va, ki so jih morale preseliti 
(kam, ni nihče vprašal!) Tam so 
potem uredili kleti in pralnico, 
podrli streho in pričeli zidati 
naprej (medtem je nekajkrat 
močno deževalo!!)

Gradbena dela, ki jih izvaja 
gradbeno podjetje iz Ribnice, 
bolj počasi napredujejo, delavci 
pa se včasih obnašajo, kot bi 
bili plačani na uro in bi ne bilo 
daleč naokoli nobene ekonom
ske enote. In snaga? Okrog 
gradbišča in po vrtu lahko člo
vek večkrat naleti na različne 
»kupčke«, od koder se posebno 
v vročini širi neznosen smrad. 
Doslej smo bili pač navajeni na 
to, da so si delavci pri gradbi
ščih najprej napravili zasilno 
stranišče!

Zadnje dejanje se je odvijalo 
pred kratkim. Ker bodo v stavbi 
napravili še eno ali dve samski 
sobi, so podrli stranišče, edino v 
poslopju! Uporabljale so ga tri 
stranke, ki morajo zdaj vedno 
razmišljati, ali naj gredo na 
stran k sosedu ali kam drugam. 
Za proteste se delavci niso zme
nili, so pač imeli tak nalog!

Ali ne bi to lahko uredili ka
ko drugače in prej napravili 
stranišče v enem bodočih stano
vanj. Kaj v vodstvu podjetja o 
nastalem problemu niso nič raz
mišljali? — Pred nekaj dnevi so 
gradbišče obiskali nekateri ob
činski možje, se zadregi stano
valcev prisrčno nasmejali — in 
obljubili, da bo stvar kmalu re
šena. Bomo videli, mogoče bo 
res?!

(vec)

in ples
mladina še posebej zavedala te 
funkcije plesa.

Ples je oblika ljudske zabave 
in razvedrila. Z razvedrilom pa 
si človek spet obnovi delovne 
sposobnosti. Na tak način se no
tranje sprošča in nabira novih 
moči. Vendar pa ples ljudem ni 
samo način razvedrila. Dokler bo 
ples samo vir nečesa lepega, ne 
bo vzgojno prav nič nevaren. 
Poleg tega je mladini tudi način 
za spoznavanje drugega človeka.

Takšni so torej plesi, id jih 
poznamo v vseh krajih. Toda 
kdaj naj mladina začne plesati? 
S tem vprašanjem se največkrat 
srečujejo tisti, ki delajo z mla
dino. Odgovor je enostaven: Ka
dar se pokaže potreba, kadar je 
človek za to dovolj zrel in kadar 
občuti, da ga bo ples notranje 
obogatil.

To je nekaj besed o plesu, ki 
nepravilno organiziran pripelje 
mladega človeka do nepremišlje
nih dejanj. Lahko trdimo, da se 
mladinski ples, kljub nekaterim 
pomanjkljivostim percej razliku
je od plesov in zabav v lokalih 
in od tako imenovanih »haus-

Utednikooa
pošta

Vodovod straši
TOVARIŠ UREDNIK!
Kakor se čudno sliši, vendar 

je res — vodovod v Dolenji vasi 
straši! Kadarkoli kdo kje odpre 
pipo, prične po vseh hišah, po
sebno pa v nadstropjih, ropotati, 
da se kar tla tresejo, v vodovod
ni pipi pa cvili in šumi. Ropota
nja se človek reši šele tako, da 
sam odpre pipo — in tako ro
pota drugje... Dolenjevaški vo
dovod (in v Prigorici menda tu
di) razgraja že nekaj mesecev, 
pred tem pa je bil miren in tih, 
kakor se spodobi. Težava je v 
tem, da ropota ob vsakem času, ' 
tudi opolnoči in še kasneje. Če
prav trdno spim, me vedno pre
budi, prav tako pa tudi otroka, 
ki potem ne more zaspati! Na 
razgrajanje vodovoda smo se res 
že nekoliko navadili, vendar, je 
silno neprijetno, ko začne poleg 
tebe brneti in se pod teboj stre
sejo tla. Ali ne bi mogoče lahko 
»odgovorni činitelji« malo po
gledali, kako je s tem in razgra
jajoči vodovod zopet umirili?

F. G., Dolenja vas

Resnica je taka
TOVARIŠ UREDNIK!
Alojz Cigula iz Gornje Podgo- 

re 9 je v zadnji številki »Novic« 
objavil članek, v katerem piše, 
da se mu je zgodila krivica na 
avtobusu, ki vozi na relaciji Ko
čevje—Stari trg, ni pa napisal, 
da ni hotel plačati voznega list
ka iz Mozlja v Zagozdec. Spre
vodniku je ponujal samo 100 dire 
čeprav je vozna cena 140 din. 
Še tistih 100 dinarjev je bilo po
litih z mastjo in neveljavnih za 
plačilo. Sprevodnik tega denarja 
ni hotel vzeti, nato pa ga je tov. 
Cigula pričel obkladati z nepri
mernimi psovkami in preklinja
ti, da so se ostali potniki zgra
žali.

Tov. Cigula je tudi pozabil na
pisati, da je bil tako pijan, da ni 
vedel, kaj dela. Na avtobusni po
staji v Rajndolu je sam izstopil.

Slavko Hočevar, 
šef avtobus, prometa

Šoferski izpiti
29. avgusta so bili v Kočevju 

izpiti za voznike amaterje. K 
pismenemu delu izpita se je pri
javilo 122, uspešno pa ga je 
orpavilo 91 kandidatov. Potem 
so polagali izpite v praktičnem 
delu. Uspešno je položilo izpit in 
prejelo šofersko dovoljenje za 
kategorijo AB 7, za B 18, za A 
46 in za kategorijo F en kandi
dat. Skupno je opravilo izpit 72 
kandidatov.

Od kandidatov, ki so delali iz
pite, se je učilo vožnjo in teori
jo pri inštruktorjih AMD Ko
čevje 45, od tega jih samo 5 ni 
naredilo izpita. To je vsekakor 
lepo spričevalo za kočevske in-y 
struktorje.

Nekako od 3. do 8. septembra 
bo nestalno vreme s pogostimi 
padavinami in bolj hladno. V 
ostalem lepo vreme.

<

»Kdo bi vedel, kaj vse je počela,« je rekel 
Bond. »Zenska je pač!« V nasprotju s pomenom 
besed je bilo nekaj toplega v njegovem glasu.

Za škatlami in zaboji se je nekaj zganilo. 
Bond se je ozrl. »Bulwer, ali ste vi?«

Spet je zašumelo. Martin Me Creery je rekel: 
»Bulwerja zelo zanima, kaj se je pripetilo Be
verly. Pravkar je prečital najnovejša poročila 
o umoru.«

»Pa sem mislil, da ne čita nič takega, kar se 
je zgodilo ali kar je bilo natisnjeno po letu 1937,« 
je mimogrede rekel Bond.

»Petintrideset,« je rekel prijeten glas onstran 
zabojev in škatel.

Pred nekaj dnevi se je Bulwer razjezil,« je 
rekel Martin. »Na obisk je prišel neki rdečelasec. 
V nedeljo sem ga videl v družbi policije. Pove
dali so mi, da se piše Gray.«

»Gray!« je poskočil Bond.
»Ali ga poznate? Menda je psihoanalitik.«
»Tak, ki vidi v možgane?« je bil Bond pre

senečen. »No, zdaj vsaj vem. Mislil sem, da zna

brati moje misli. Kaj je bilo? Ali je vstopil?«
»Ni prišel dovolj daleč,« je pojasnil Maritn. 

»Saj vam pravim, da je bil Bulwer slabe volje.«
Bond se je kislo zasmejal. »Ali ena tistih 

njegovih malih pasti? Rečem vam, lepega dne bo 
Bulwer ugriznil več, kot bo mogel pogoltniti.«

»Eh, Bulwer ne stori nikomur nič žalega,« 
je rekel Martin, za škatlami pa je zašumelo. 
Trenutek potem spet tisti glas:

»Martin ... Aparat?«
Martin Me Creery je dvignil glavo, kakor 

da ga je nenadoma obšla izredna misel. »Apa
rat?« je ponovil. »Na to sem pozabil, Bulwer. 
Morda imaš prav.«

Bond je presenečeno gledal. »Kakšen aparat? 
Kaj ima prav?«

Me Creery ga je gledal, kakor da ne bo 
zinil nobene več, pa se je le oglasil:

»Bulwer se je spomnil, da si je Beverly ne
koč pri naju izposodila fotografski aparat. Malo 
pred Melissino smrtjo je bilo. Kako hitro mine 
čas...«

»Tako?« je Bond postajal nestrpen.
»Dolgo sva ugibala. Mislim, da sl ga je izpo

sodila samo za čez noč. Nikoli ni povedala, čemu 
ga je potrebovala.«

Nenadoma se je Bondov obraz razlezel v na
smeh. »Tako, torej mislita, da je imela v torbici 
slike. Ce ji je uspelo napraviti nekaj posnetkov, 
ko je bil stari Herrick pri njej v postelji...«

»Chris!« je vzkliknil Martin Me Creery.
»Hm, zakaj pa ne?« je nadaljeval Bond. 

»Melissa je takrat še živela. Morda ji je kako 
pomagala. Ali si upate staviti, da Beverly ni 
imela v torbici takih posnetkov?«

»Beverly ne bi storila česa takega,« je rekel

Me Creery. »Predobro sem poznal njo in njeno 
sestro. Beverly he bi...«

»Vi je že niste poznali,« se je Chris Bond 
smejal.

Me Creery se je nenadoma obrnil k mizi, 
vzel v roko zlat vžigalnik in si ga ogledal.

»Petindvajset vam dam,« je rekel. »Ce vza
mete, je prav, če ne, pa tudi. In čimprej od tod! 
Takih pomenkov ne marava.«

Bond je plaho ugovarjal: »Petindvajset do
larjev! Vi jih boste dobili zanj sto, pa čeprav je 
monogram na njem.«

»Lahko ga nesete kam drugam,« je rekel 
Martin in mu ponudil vžigalnik.

»Čakajte! Hm, morda bi Beverly res ne mi
slila na take slike, vsekakor pa bi bil stari Her
rick pripravljen odriniti čedno vsotico. In navse
zadnje je njegova hči... 2e dobro, že, niti be
sede ne porečem več. Petdeset?«

»Petindvajset.«
»Prekleto, Martin, saj vam pravim,« da mo, 

ram čimprej iz mesta!
Kako daleč bom prišel z ušivimi petindvaj

setimi dolarji? Mar res hočete, da me bodo oni 
kje v predmestju scefrali na koščke, ki jih bodo 
potem policaji zbrali na kupček? In tole: kaj vse 
bi jaz lahko izblebetal, če bi me pošteno privili!«

»Pa sem že upal, da vas bodo vaši prijatelji 
poslali na oni svet,« je rekel Me Creery. »Kakor 
se mi zdi, ste prepričani, da vas ne bodo.«

»Ne bodo me, ne! Samo...« Bond se je spet 
stresel. »Ne zbijam šal, Martin, tudi oni jih ne 
bodo. Ce bi me privili, bi lahko kaj izblebetal. 
Lahko bi...«

Malce zmedeno je Me Creery segel v žep po 
šop bankovcev. Odštel je štiri in jih vrgel Bondu.

»Mar je to vse?« ga je vprašal Bond.
»Dovolj je, da pridete iz mesta,«
»Pa potem? Nekje bi moral začeti...«
Me Creery je počasi dodal bankovec.
»V žepu jih imate še veliko,« je rekel Bond 

in se nagnil naprej.
»Chris, torej izsiljujete?« je rekel Me CreerS.
Nekaj trenutkov je bila v prostoru grobna 

tišina. Onstran škatel je nekaj dvakrat škrtnilo, 
potem pa je bilo spet vse tiho.

»Verjetno hočete živi od tod, kaj?« je rekel 
Me Creery. »Do ceste je dolga pot, Chris...«

»Že prav, že,« je pohitel Bond, »to bo zado
ščeno.«

Za škatlami se je spet nekaj zganilo, potem 
pa se je nekdo tiho zahehetal.

16
Gray je sedel v Pollardovem uradu in poslu

šal opis Bondovega obiska. Bilo je v glavnem 
tako, kot si je bil mislil. Bond je prišel s po
nudbo, da bi pričal za Eileen, če bi bilo vredno, 
Pollard pa ga je poslal k vragu. Bond je zagrozib 
da bi lahko pričal proti Eileen.

Potem je Pollard zamahnil. Očitno je bil Pol
lard še vedno ponosen na tisto svoje dejanje, 
Gray pa je dobro vedel, da se je Bond zvrnil V 
glavnem zato, ker ni pričakoval udarca.

Pollard je bil zgovoren. Njegovo razpoloženje 
je Gray izkoristil za to, da mu je oni še enkra 
opisal dogodke v nočnem klubu tisti večer, ko J‘ 
umrla Beverly. Pollard je opisal vse do P0*®”"’ 
kosti, Gray pa je poslušal z velikim zanimanjem* 
Nenadoma se je zganil, kakor da hoče oneto 
seči v besedo, pa se je premislil in iznova Prl 
sluhnil. (Se nadaljuje)


